
2. Srbo-hrvatska narodna pesem 11. 
del predava tov. Ciril Petrovec. 

3. Slučajnosti. 
f Ljubljansko učit, društvo zboruje v 

soboto dne 10. decembra 1921. ob 5. uri 
popoldne na šoli pri sv. Jakobu. 

Dnevni red: L Bloki v prid Učit. koti
viktu. 

2. Poročila in predlogi predsedstva. 
>. Poročilo blagajnika. 
4. Obrtno šolstvo v Ljubljani. 
5. Slučajnosti. 

Odbor, 
r Društvo slovenskih učiteljic ima 

svoj občni zbor dne 28. decembra ob 10. 
ur; na šentjakobski šoli. Na dnevnem re
du je predavanje Srbkinje tov. Živane Mi > 
trovičeve. Obilne udeležbe pričakuje od
bor. 

Učiteljsko društvo za Konjiški 
okraj je zborovalo dne 24. 11 1921. ob 
11. uri na deški šoli v Konjicah. 

Sprejeta sta bila sledeča predloga 
I Vsak član je obvezan do prihodnje

| ga zborovanja plačati tov blagajničarki 
| znesek 25 dinarjev, od koje svote se od 
i pošlje odseku Učit. konvikta v Jesenicah i 
j za dcposlane bloke 1000 dinarjev, peda

goškodidaktiškemu krožku v Mariboru I 
i pa 2IK1 dinarjev. 

_'. i>a se zamore plačati vseh 100 iz \ 
vodov naročenih pravil, je vsak član ob

; vezan kupiti | izvod pravil „Učit. društva 
za Konjiški okraj", in sicer izvod po 6 di i 
narjev. 

Sprejete resolucije: 
t. Učiteljstvo okraja najodločneje 

protestira proti vsem ogabnim napadom 
zadnjega časa v raznih slovenskih, zlasti 
klerikalnih listih na šolo in učiteljski stan. 

2. Prosimo šolsko oblast, da napravi 
nemudoma konec tej vsakega količkaj po
štenega človeka nevredni Časnikarski 

i gonji. 
; .1 Kompetentno državno oblast opo j 

zarjamo, da posveti tem listom večjo po j 
zornost ter jim zabrani sistematično huj ' 

i skanje proti narodnemu jedinstvu, zlasti • 
| proti srbskemu delu našega naroda ter 

proti državni upravi, sicer ostane naše 
; delo brez uspeha, če se nam celo še ne 

onemogoči. 
4. Poživljamo vlado in merodajne Či

nitelje z oziram na katastrofalno narašČa
i nje cen v zadnjih mesecih, pri katerem so 
i se cene najvažnejših življenskih potreb
j ščin mestoma zvišale za 100—200%, da 
I uporabijo vse zakonito pripustne mere. 
; da se kurz našega dinarja zviša, ter s tem 
' v zvezi cene življenjskih potrebščin sta
I bilizirajo. Poslednja naredba o pobijanju 

draginje, naj se kot neizvedljiva, čim prej 
I razveljavi in nadomesti z novo izvedljivo 
j in učinkovito uredbo. 

Pri tej priliki obžalujemo, da se nam 
je z ustavo vzela možnost sodelovanja v 

] zakonotvornem delu ter povdarjamo, da 
: b: se s sodelovanjem praktičnih uradnikov 
I (sodnikov, političnih uradnikov, učiteljev, 

finančnih uradnikov in drugih strokov
| njakov) ne bi bila mogla izdati taka ne
I izvršljiva uredba o pobijanju draginje in 

njej enake neizvršljive in nerazumljive 
druge uredbe. V drž. interesu želimo, da 

j se pred izdajo vsake zakonske odredbe 
vprašajo za mnenje drž. nameščenci po

i tom strokovnih organizacij ali nižje in 
: štance dotične stroke. 

5. Ker pa so kljub temu, da so se živ
I Ijenjski stroški že pred meseci skoro po

dvojili, naši prejemki pa ostali isti, s če
mur smo resno ogroženi v eksistenci za
htevamo, da se naši prejemki (plače in 

i druge pristojbine) nemudoma spravijo v 
! sklad s splošnimi cenami živežnih potreb

ščin ter se takoj izdatno povišajo. 
6. Ker se danes edino plače oficirjev 

še najbolj približujejo eksistenčnemu mi
I nimu, ker imamo vsaj enako kvalifikacijo 
i kakor oficirji in ker živimo vsi v demo
I kratični državi z demokratično ustavo, 
! zahtevamo, da se plače enotno urede na 
| podlagi oficirskih plačilnih stopenj. 

Zahtevamo, da se tudi nam in našim 
družinam zasigurajo na vseh železnicah 
iste pravice (polovične cene) kakor ofi

; cirjem. 
Draginjske doklade naj se mesečno 

določijo po tržnih cenah živil in drugih 
potrebščin. 

7. Dokler se prejemki definitivno ne 
urede, naj se nam izplača za čas, odkar 

\ so cene življenjskih potrebščin narasle, t. 
I I j . vsaj od 1. 8. 21. naprej nabavni prispe

| vek po mesečno vsaj 2000 K. 
8. Glasom uredbe Gen. direkcije drž. 

računovodstva z dne 4. 8. 1921. D. R. br. 
! 90*44 je g. finančni minister z odlokom z 

, dne 18. jul. 1921. D. R. br. 80.000 odredil, 
da se vsem drž. uslužbencem, ki so radi 

r , bolezni več kakor 6 mesecev na dopustu, 
i i odtegnejo vse draginjske doklade, in sicer 
. j uslužbencu samemu kakor tudi vsem nje 

i gorim rodbinskim članom. 
Prosimo in v prilog našega ugleda 

' predlagamo, da bodi državna uprava pri 

podelitvi dopustov kar najbolj natančna 
in rigorozna ter da proti vsakemu name i 
sčencu, ki Di si hotel na nepravilen aii zvi
jačen način dooiti nepotreoen bolniški do
pust ter se odtegniti delu, ki ga zahteva 

: njegov poklic, najstrožje postopa. Ra&or 
tiitro nameščenec javi odsotnost radi bo
lezni, naj ga uradni zdravnik preišče in Ce ' 
bi boiezen trajala šest mesecev, naj se iz
vrši urtiga stroga zuravniška preiskavu. i 
Ce pa se je tudi pri tej preiskavi neopo
rečno ugotovilo, ua oolnik še ne more ■ 
opravljati svoje siuzoe, potem ga ne sme j 
jo zaueti krute posledice zgoraj citirane 
uredoe, saj bas v bolezni najbolj pogreša 
gmotnih sredstev/, da si preskrbi primerno 
lirano in postrežbo, si naoavi potrebna 

! zdravila in zasigura zdravniško pomoč. 
Iz len razlogov nujno prosimo, viso

ka viada naj nemudoma ukine zgoraj citi
rano uredbo, Kajti UKiujeuje draginjskih | 
doklad bi popolnoma onemogočilo že itak j 
bednemu uslužbencu vsako nadaljno le \ 
cenje in katastrofalne posledice za njega 
in njegovo rodbino bi bile brez dvoma ne i 
izogione. 

Želimo nadalje, da vlada ukine odte
govanje prispevkov za potrošačke za

| druge, ker od vseh neštetih od naših nii
j zernih plač nabranih milijonov dosedaj še 
\ nismo imeli za en vinar cenejših živil ter 
j zahtevamo, da se nam nelegalnim potom 
1 odtegujem zneski povrnejo in to tudi z i 
[.oziram na dejstvo, ker je nabavljalna za | 
■ druga v Konjicah kot središču okraja z 

oziram na število članov nemogoča. 
9. V nadomestilo socialnega zavaro

vanja (.nezgodnega in posebno bolniške j 
ga) naj se zasigura, da bodemo ini, kakor 
tudi člani naših rodbin v slučaju bolezni 
imeli brezplačno bolniško oskrbo v bolni
cah (2 razred) ter državnih kopališčih. 

10. Protestiramo proti nameravane
mu razveljavljenju sedanje stanovanjske 
uredbe ako se ima ista nadomestiti z no

i vo uredbo v občutnejšo škodo in večje 
; ponižanje javnih nameščencev. 

11. Vsled bankrotnega položaja dr
žavnega nameščenstva prosimo vsa dru
štva in sploh vso javnost, naj se pri po
biranju t. zv. narodnega davka (razun 
rednih članskih prispevkov) v denarju ali 
naturalijah za prireditve podpore, znake, 
slike, znamke itd. iz socialnega" ozira pri
zanaša nam, ki smo že itak na robu pro
pada. — 

Nadalje pozivamo vse naše politične 
stranke, da se odločneje in smotrnejše za
nimajo za ureditev našega gmotnega po

i ložaja. — 
Učiteljsko društvo za Mežiško do

lino je zborovalo dne 16. novembra v šoli 
na Prevaljah. 

lov. predsednik Peter Močnik po
udaria v pozdravnem govoru, da je to 
prvo zborovanje po počitnicah, med ka

; terimi je počivalo sicer šolsko, — ne pa 
tudi društveno delovanje. Omenja neko 
mrzlično razpoloženje obče in tudi med 
učiteljstvoni. kateremu pa ni najti pra
vega vzroka in izrazi upanje, da se bo 
odpravilo vse to s smotrnim delovanjem. 
Posebej se pozdravi na novo vstopivša 
člana tov. Goloba in gdč. Haderlap. 

Nato nam je tov. predsednik podal za
nimivo sliko o skupščini UJU v Zagrebu 
in poudarjal, tla je zbližanje od lanskega 

| leta že dokaj napredovalo. 
Temu poročilu je sledilo čitanje za

pisnika zadnjega zborovanja. K besedišč 
oglasi tov. Ivo Feinig in prosi, da se pre i 
treša točka za točko in ugotovi, katere j 

' naše zahteve so se izpolnile in katere ne. 
i To Je je zgodilo in tov. predsednik je da i 
I jal potrebna pojasnila. 

Za tem je predaval tov. nadzornik Pa i 
vel Koschier o folkloristiki. Ta stroka je 

/ domoznanstvo v širšem pomenu besede 
, ' in za narodno vzgojo prevelike važnosti. 

i S časopisnimi članki je opozoril na ža
j losino dejstvo, kako se pri nas pozablja 

na domačo umetnost in poveličuje vse, 
kar je tuje. Podal je navodila, kaj naj se 

, nudi ljudstvu, da bo imelo smisel za na
i { rednost in za našo državo. Zahteval je, 

da bodi vzgoja folkloristična — domorod
ci na. Naše časopisje je zgubilo čut za do

_ morodnost in zle posledice ne bodo iz
t ostale. 

Buren aplavz, ki je sledil govoru, je 
j pokazal, kako temeljito in zanimivo je 
r znal predavatelj rešiti ta aktualni tema, 

pa tudi, da se učiteljstvo zaveda svoje 
. naloge ob meji. Na predlog tov. Mencina 

se je izvolil odbor, ki bo začel zbirati 
gradivo in pričel delovati v govorniko

. vem smislu. 
_ lov. Feinig je rcteriral o častnem so

du. Sklenilo se je. da se izdelajo do pri
j hoJnjega zborovanja pravila, katera se 

bodo skupno preniotrivala in odobrila. 
r Referat o skupščini v Rogaški Slatini je 
„ i vsled uradnega zadržka tov. Dobeščka 

i izostal. 
i j Ko so bili končno rešeni razni stavlje
i I ni predlogi, zaključi predsednik zborova

nje in se zahvali za udeležbo, ki je bila 
kljub slabemu vremenu povoljna, ter se 
spominja tudi tov. Zmagoslava Kristana 
in Cirila Rakovca. ki sta odšla v službo
vanje na Štajersko. 

Učiteljsko društvo za celjski okra 
je zborovalo dne 17 novembra t. 1. v 
Celju Tov ariš predsednik Sivka pozdra
vi v obilnem številu zbrano učiteljstvo, 
osobito pa na novo pristopivše člane ter 
vrtn. nadz. tov. Skulja prav prisrčno. 
Sledilo je nato poročilo tov. predsednika 
o zborovanju širjega sosveta ter o letni 
skupščini v Rogaški Slatini. Tovariš Pe
trovič pa nam je prav zanimivo poročal 
0 poteku, najvažnejših debatah ter spre
jetih resolucijah na državni skupščini 
UUJ v Zagrebu. Nato je predaval tov. 
nadzornik Skulj o kmetijsko  prirodo
znanstvenein pouku v osnovni šoli ter o 

! smernicah za uvedbo in oskrbovanje šol
; skih vrtov. Poslušalci so z vnemo in ve

likim zanimanjem sledili temeljitim izva
| janjem ter živahno posegli v debato. Za 
i svoje lepo predavanje se mu ie tovariš 
j predsednik prav prisrčno zahvalil. Kon
i čno se je sprejelo pet resolucij, ki so se 

odposlale na merodajna mesta, in sicer: 
I. Resolucija gled.e ukinjenja naredbe, 
glasom katere se vsem državnim usluž
bencem, ki so radi bolezni več kakor f> 
mesecev na dopustu, odtegujejo vse dra

| ginjske doklade. 1. Resolucija glede za
I hteve po povišanju vseh naših prejem
| kov ter pospeševanju potrošačkih za
j drug. 3. Učiteljstvo protestira odločno 

orbti vsem nesramnim izbruhom časni
\ karske gonje, katera se vrši zadnje rne
i sece po nekaterih časopisih. Zborovale! 

obsojajo to premišljeno in škodoželjno go
njo z vsem zaničevanjem ter odločno po
življajo učno upravo, da ščiti ugled šole 
in njenega učiteljstva proti izbruhom po
divjane žurnalistike. 4. Poverjeništvo 
UJU naj poživlja zastopnike višjega šol
skega sveta v Ljubljani, da potrebno 

; ukrenejo, da se šolske stavbe in zemlji
šča šolskih vrtov prepišejo na šolsko ob
čino 5. Učiteljstvo se izreče, da je slov
nica pri novih čitankah nepotrebna, ker 
so itak izišle Hrinarjeve moderne slov
nice. Pri sestavi beril naj se skliče širša 
anketa, sestoječa tudi iz podeželskih uči
teljev, da se izberejo primerni sestavki. 

Učiteljsko društvo za mariborski 
t šolski okraj je zborovalo dne 17. novem

bra v Mariboru v mali dvorani »Narod
nega doma« ob 10. uri kljub prav slabe
mu vremenu pri lepoštevilni udeležbi. 
Tov. predsednik Albin Spreitz je pozdra
vil vse najprisrčneje. — Uvodoma se je 
spominjal z vznesenimi besedami velike
ga Osvoboditelja Petra 1. in kralja Alek
sandra. — Spominjal se je tudi prerano 
preminule tov. Milke Vodenikove. ki ji 
kruta usoda ni dovolila razmahniti mlade 
sile Nato se je imenom društva zahvalil 
tov. Radoslavu Knafliču za njegovo hva
levredno vnemo pri upostavitvi naše sta
novske časti povodom enkratnega napa
da v »Slov. Gospodarju. Prečita! je po
tem došle dopise: odseka za učiteljski 
konvikt. društva učit. Samopomoči, pe
dagoškega in didaktiškega krožka i. dr. 

Pri tem so se razdelili bloki* za učitelj
ski konvikt. —■ Dobil je besedo odposla
nec pedag.  didakt. krožka v Mariboru, 
tov. Tušak, ki je pojasnil namen in po
men krožkovega delovanja. Animiral je 
r.aše članstvo za pristop. Tov. nadzornik 
g. M Lichtenvvallner je s toplimi bese
dami podprl njegova izvajanja. K drugi 

1 točki dnevnega reda je govoril tovariš 
nadzornik Lichtenvvallner o Matičnem li

> stu iti o karakteristiki učencev za našo 
j orakso zelo temeljito in obširno. Žel je 

o I zborovalcev zasluženo zahvalo. Tret
j io točko dnevnega reda je tvorilo poro
! čilo tov. Mar. Godec o pokrajinski skup
I Ščini UJU v Rogaški Slatini in o glavni 

skupščin' UJU v Zagrebu. Z njej lastno 
j pripovedno plastiko je risala potek skup

ščin in njih sklepov. Soporočevalec R. 
Knaflič nam je zlasti podal nekaj zanimi

I vosti o vrlih srbskih tovariših. Predsed
i nik se obema poročevalcema iskreno za
i hvali za zanimivi in temeljiti poročili in 

za trud. — Tako je uspelo zborovanje 
zaključil tov. predsednik ob pozni dopol
danski uri. — J. R.. tajnik. 

Učiteljsko društvo za marenb^r
; ški okraj je zborovalo dne 17. XI. 1921 

v Vuhredu. 
i j Zborovanje je otvoril društveni pod; 

; predsednik tov. Ivan \Vomer z Mute kj 
je v svojem govoru spominjal smrti 

nrvega jugoslovenskega kralja Petra 
Osvoboditelja, ter naslona vlade kralja 

• Aleksandra. Nato je prisrčno pozdravil 
: došle goste, predvsem šefa oddelka za 
. uk in bogočastje gosp. dvor. svetnika dr
i Skaberneta. dalje gosp. ing. Franjo l'3 ' 
i hernika ter veletrgovca g. Petra Mrav

Ijaka z Vuhreda. 
(i. dvor. svetnik dr. Skaberne >e 

nato s krasnimi, prepričevalnimi bese

Društvene vesti. 
+ Učit. društvo za Ptuj in ptujski 

okraj zboruje Ič. decembra 1921 ob !0. 
uri v ..Mladiki". Dnevni red: 1 Zapisnik 
zadnjega zborovanja. 2. Dopisi. 3. O risa
nju lil. del) predava tov. I Jančič 4. Čast 
ni sod. 5. Poslovnik. 6. Slučajnosti in 
predlogi 

f Kamniško učit. društvo zboruje v 
sredo dne 14. decembra 1921. ob 10. uri 
dopoldne v šolskem poslopju v Radom
ljah. 

Dnevni red: 
1. Zapisnik zadnjega zborovanja. 

Iz naše organizacije. 

file:///Vomer


ni očrtai smernice učiteljevega delo
.ia v šoli in izven šole. opozoril na 
iakc med učiteljstvom ter pokazal po
po katerih naj bi hodil vsak učitelj 

j (jca). da izpolni v polni meri dolžnosti, 
Id jih zahteva sedanji čas od jugosloven

, škega narodnega nčitelja(ice). 
Z obrazov vseli navzočih je g. dvor. j 

s\etuik lahko razločno čital, s kakšnim 
pritrjevanjem in odobravanjem so sle
dili navzoči njegovim izvajanjem. Zapu
stil nas je lahko z zavestjo, da njegova 
pot med nas ni bila zaman ter, da so nje

e besede padle na rodovitna tla. 
Nato se je prečital in odobril zapis
zadnjega zborovanja. 
Temu je sledilo kratko, a temeljito 

poročilo tov. J. Goloba o pokrajinski in 
glavni skupščini UJU, ki so ga poslušali 
navzoči z velikim zanimanjem, 

Na predlog tov. Krajnika z Brezna 
se sklene, da naj bo pri prihodnjem učit. 
zborovanju, ki se bo vršilo prihodnjo 
a, mlad v Marenbergu, predavanje iz te
le adbe s praktičnim nastopom učencev 
tamošn.ie osnovne šole. Kot predavatelja 
ia voditelja praktičnih vaj se je napro
silo tov. Ivana Muršeea, učitelja iz Ma
renberga, ki je znan kot veščak telovad
nega pouka. Imenovani se je radevolje 
odzval. 

Dalje se je sklenilo, da se vrši dne 
26. XI. 1921 v Marenbergu sestanek šol
skih voditeljev marenberškega okraja. 
kjer se bo razpravljalo: 

1. o šolskih ogledih v novosestav
rjenih kraj. šol. svetih: 

2. o iztirjatvi šolskih glob; 
3. o novih šolskih tiskovinah. 
Zborovanje je trajalo dobre 3 ure. 

Udeležili so se ga skoro vsi člani; od
sevni so se opravičili. Pristop k društvu 
je prijavil tov. Vajs, učitelj na Remšniku. 

T Zborovanje učiteljskega društva 
kza litijski okraj se je vršilo v Toplicah 

K r i 7agorju ob Savi dne 22. oktobra 192i 
s temle vzporedom: Radi uredbe delav
nega časa se je najprej vršil ogled ste
klarne. Nato smo se zbrali v okusno 
okrašeni risalnici topliške šole. Predsed
nik se s toplimi besedami spominja Nj. 
Vel. blagopokojnega kralja Petra L, 
Osvoboditelja in njegovega naslednika 
kralja Aleksandra. K sklepu pozove vse 
navzoče, da najprej zakličejo trikratni 
'Slava'" kralju Petru in nato trikratni 
»Ziviti! kralju Aleksandru. Za tem po
zdravi došle goste, okrajnega glavarja 

dn. svetn. Podboja, vrtnarskega nad
zornika Fr. Črnagoja in strokovnega taj

ka P Dostala. Dalje prav prisrčno po
zdravi novodošlece ki so v tek. šolskem 
k tu prišli v naš okraj in omenja one. ki 
so se izselili, odnosno bili premeščeni. 
Tej ugotovitvi sledi poročilo o pokrajin
ski skupščini v Rogaški Slatini, ki ga je 
mesto tov. B. Andoljška prevzela tov. 
Zinka Vrščajeva. Podala nam je o istem 
k jedrnatih in izbranih besedah res naj
boljše zrnje, za kar je žela splošno po
hvalo. Referat tov. ravn. J. Dimnika: »O 
zakonitih predpisih o vzgoji otrok in 
Vzgojnih sredstvih je vsled obolelosti 
predavatelja izostal, in sledi na enem pri
hodnjih zborovanj. Mesto tega je nasto

živahno pozdravljen naš strokovnjak 
djarstva in vrtnarstva, tov. Fr. Črna

ki je govoril o kmetijstvu in o vsem, 
' spada v njega področje s tako živo 
epričevalnostjo. da narn je bilo njego

vo dokaj obširno predavanje še vedno 
Prekratko, ker je iz tega vselej in v vsa
kem oziru i zvenel refren le v kar naj
bolj praktično smer. Zainteresil in na
vdušil nas je vse od najmlajše tovarišice 
p osivelih tovarišev za vzorno in teme
ljito obdelovanje naše materezemlje, 
Bredvsem seveda šolskih vrtov. Povedal 

im je tudi, kako vzorni so nam v tem 
»žiru tovariši iz Srbije. Skratka rečeno: 

seda je prišla iz srca in je segla tudi v 
i vseh, ker je bila živa, prepričevalna, 

temperamentna, polna zgledov in , pri
mer, ter zraven še šegavopoljudna. Pri
•('l ie med nas ne kot nadzornik, ampak 

' tovariš svetovalec in vodnik. Nje
jve bogate prakse in znanja pa naj bi 

Rji v čim večji meri deležni vsi potrebni 
»raji naše obširne agrarne države. Po
*g ustno izrečene zahvale mu veljaj v 
imenu društva najlepša zahvala tudi na 

» mestu! Upamo, da nas bo prilično 
e Počastil ter znova podžgal in razvnel. 

Pri prostih predlogih je bila za I. drž. 
^"Pščiro v Zagrebu poleg predsednika 
J^voljena tov. Danica Uzcessanekova. 

rcstovoljno sta se prijavili pa še tova
ri*i'i Zinka Furlanova in Julija Prestor
f va ter tov. Lojze Kolenc. Glede »krož

Hs. ki ga je predlagal tov. Macarol se 
'ene, da se isti event. lahko osnuje za 

^,riegorski okoliš, večina pa ostane raje 
1)ri, starem, tako da zborujemo skupno 
^ ' — menjaje z Ljubljano — Litijo in 
^ar tnem pri Litiji. Končno so bile so
časno sprejete naslednje resolucije: 

i ua se glede gonje in ostudnih napadov 
vi učiteljstvo po gotovih nam nepnja
teljskih listih v polnem obsegu pridružu
jemo protestu ljubljanskega učiteljskega 
društva: 2. da se za v prihodnje naprosi 
višji šolski svet potom UJU, ua se uči
teljstvo, ki je na 'o ali ono osnovno šolo 
stalno imenovano ne prideljuje nikamor 
drugam! in 3. da se kruta in krivična od

1 redna o bolezenskih dopustili in odteg
rienju draginjskih doklad ukine, oziroma 
vsaj nemudoma primerno revidira.. —• 
l)b sklepu poda nadzornik tov. I. Beze
Ijak pojasnilo, kako je urejevati >• Matične 
liste«, obravnavati zamude in sestavljati 
proračune, tov. Andoljšek pa priporoča 
»Šolsko Malico;, in prosi, da se mu čla
narina po ^2 K dopošiie čim h.trejj. Ome
njeno bodi še, da sta se tega zborovanja 
udeležila oba predsednika tukajšnjih kraj
nih šolskih svetov, Ferdo Poljšak in Dra
gotin Korbar. Ko še rajnik ugotovi šte
vilo navzočih in odsotnih članov in onih, 
ki so vplačali deleže za Tvornico učil . 

j predsednik s primerno zahvalo zaključi 
zborovanje. Cas in kraj z vzporedom 

'prihodnjega zborovanja bo svoječasno 
i iavljen. — M. Pelko, t. č. tajnik. 

Lelokranisko učiteljsko društvo 
ie zborovalo dne 22 oktobra 1921. v Me
tliki. Navzočih je balo 57 društvenikov. 

Tov. predsednik je v otvoritvenem 
govoru spominja pok kralja Petra Veli

[ kega. Ob sklepu govora zakličejo zboro
valci trikrat: Slava kralju Petru Veli 
mu!« V imenu, zborovalcev izreče pred
sednik novemu kralju Aleksandru i. vi 
nost in zvestobo, ter obljubi, da hočemo 
mladino vzgajati v ljubezni do domovine 
in vdanosti do kraljeve rodovine Karag

' jorgjevičev. Navzoči zakličejo: Zivei 
kralj Aleksander!« Novo vstopivše tova
nsice: Perko Vero, Premrov Marijo, Vy
zotirek Hermino in tovariše: Bartola Iv., 
Uogoviča P., Čuka Fr., Špana Fr., Vige

! leta Ferd.. Terpina Jos., in Tratnika Dav. 
! predsednik iskreno pozdravi. 

Zadnji zapisnik se prečita in odobri. 
Ker se napadi na učit. včlanjeno v 

UJU množe, se predlaga naslednj2 reso
lucije : 

Belokr. učit. društvo zbrano na zbo
rovanju v Metliki dne 22. oktobra 1921. 
izjavlja sledeče: 

L Najodločneje protestiramo proti pi
savi časopisa Jugoslavija in drugih li
stov, ki napadajo v UJU včlanjeno uči
teljstvo. ' 

2. Pozivamo šol. oblast, da nas ščiti 
med podivjano žurnalistiko, ter naj najde 
pota, da se preprečijo taki napadi, ki jem
ljejo učiteljstvu ugled. 

3. Vse učiteljstvo se poziva, da izva
ja konsekvence proti vsem takim listom. 

Predsednik poroča, da so se I. Po
krajinske skupščine v Rogaški Slatini od 
našega društva vdeležili: predsednik in 
člani Zakrajšček, Sostarič in Zalar. Naše 
resolucije, sprejete na zborovanju v Se
miču : 

a) naj se nabavi za vsak šol. okraj 
skioptikon: 

b) poverjeništvo za soc. skrbstvo naj 
preskrbi ubožnim šolarjem šolske potreb
ščine so bile soglasno sprejete in poverj. 
J 'U bo skrbelo, da se udejstvijo. 

Sklepno omeni predsednik, da je med 
počitnicami odšel na svoje novo službeno 
mesto v Radovljico naš vrli tov. blagajnik 
N. Menard. Blagajništvo je vodil zelo ve
stno, zato mu izrekam tu javno zahvalo 
Pred svojim odhodom je tov. Menard na
ročil, da Vam izročim njegov tov. po
zdrav. Razun njega so službeno zapustili 
nas okraj: Bukovec Milka, Lušin I ojze 
I avčarjeva Mara in Zakrajšek M. 

Tov. Joško Zalar je s svojim skrbno 
sestavljenim referatom utemeljil potrebo 
m možnost telovadbe na kmetih Zboro
vala so mu koncem referata krepko za
oloskali, predsednik pa mu je izrekel za
hvalo. 

Ob tej priliki je tov. Vrezec prečital 
nesramni »Domoljubov« in »Slovencev« 
napad na metliško učiteljstvo, češ, da je 
metliško učiteljstvo krivo, da mladina 
Orle zasmehuje. Metliško učiteljstvo ima 
čisto vest, zato ga najrnanje ne dirne ta 
najjad. Da bo pa mladina imela še večje 
veselje do prave »sokolske« telovadbe 
sklenejo zborovalci soglasno, da kupijo 
metliškemu sokolskemu naraščaju drugo 
leto, ko bo slavil metliški »Sokol« 151et
nico, prapor v narodnem slogu. Tov. B. 
Račič bo izdelal do februarja 1922. osnu
tek prapor ja, tovarišice bodo delo izvr
šile, ostali pa bodo pokrili stroške. 

Predsednik opozori na vplačilo čla
narine in udnine Slov. Sol. Matice. 

Določi se, da zboruje društvo prve 
dni decembra 1921. Referat prevzame hr
vaški učitelj Vlado Visoševič, predsednik 
pa naprosi tudi prof. dr. Rusa, da preda
va o »Zgodovini Zumberaka«. Predsed
nik zaključi nato zborovanje in zakliče: 

»Na svidenje decembra!« 

Učiteljsko društvo logaškega 
okraja — odsek logaški v Dol. Logatcu 
je imelo dne 5 novembra t. 1. letošnji se
slanek. Po pozdravnem govoru društve
nega predsednika tov Kosinca je preda
v al nadz. Kabaj o razvoju šolstva v lo
gaškem okraju ter izvenšolskem delova
nju Pri tretji točki dnevnega reda — 
ugotovitev članstva se je konštatiralo: 
da spada v področje log. odseka 41. uč. 
noči — od teh je organiziranih 39. — 
Upanje pa je, da se tudi ostala dva orga
nizirata. Za voditelia log. odseka in ob
enem društv. podpredsednika je bil na 
predlog tov. Doljaka soglasno izvoljen 
:ov Štravs iz Dol. Logatca. Pri slučajno
stih ste bili z odobravanjem sprejeti dve 
resoluciji. Prva. ki govori o disciplinarnih 
zadevah učiteljstva in druga — v podli 
gonji slov. časopisi:; na naš stan. Obe re
soluciji se poštjeti na pristojno mesto. Ob. 
13, uri se je zborovanje zaključilo. 

Kamniško učiteljsko društvo i
zborovalo v četrtek dne 17. novembra 
1*921. v Domžalah. Zbranih je bilo r>.l čla
nov in članic. Nadzornik šolskih vrtov 
tovariš Črnagoj je podal zbranemu uči
teljstvu zanimiv m poučen referat o kme
tijskoprirodoznanskem pouku. Nato je 
poročala tovarišica Marica Zganeva o 
vtisih, ki jih je dobila ob i>riliki jioseta 
g'avnega zborovanja .11 )S v Beogradu. 

Nadalje je podal tovariš Ivan Šmaj
uei statistiko na koliko časopisov, revij 
itd. je učiteljstvo našega okraja naroče
no. Rezultat je razveseljiv: 82 učiteljev 
iu učiteljic ima 65 dnevnikov. 63 tedni
kov in 159 mesečnikov. 

Tovariš Šmajdek priporoča pristop 
k Učiteljski Samopomoči«. 

Tovariš predsednik razdeli med uči
: teljstvo 15 blokov, ki se prodajajo v ko

rist »Učiteljskemu konviktu«. 
Prihodnje zborovanje se vrši v dc

I cembru. 
Končno se zahvali tovariš predsed

; mk vsem in zaključi zborovanje. 
Ptujsko učit. društvo je zborov.; 

! lo dne 17. novembra t. 1. v Ptuju. Vodil je 
zborovanje podpreds. tov. Gorup, ker ie 
tov. Kleinenčič prostovoljno odložil pred
sedništvo. 

Novi člani: Albin Stritar, Herbst 
Pavla, Škarpa Marija, Janežič Ema, 
Mampfer Marica, Dolenc Leopoldina, 
Unger Ema. Zborovanja se je udeležilo 
tudi tuk. meščanskošolsko učiteljstvo, ka
teremu se je dalo sledeče pojasnilo: po 
rečilo v Učit. Tov. z avgusta 1921. je bi 
lo mišljeno v najboljšem smislu, (edini 
namen, da bi tov. ostali v naših društvih) 
in se prosi, da si ga mešč. šol. učiteljstvo 
tudi tako tolmači. 

Predaval je tov. Jančič o risanju v 
osnovni šoli; prvotno zanimanje se je iz
prevrglo v živahno odobravanje, ko je 

obljubil, da se bo ozrl prihodnjič na prak
tičen pouk v tem predmetu. 

Soglasni sklepi. I. Ptujsko učit. dru
štvo, včlanjeno v UJU pov. Ljubljana, 
zbrano na svojem zborovanju dne 17. no
vembra 1921. protestira najodločnejše 
proti ostudnim izbruhom in neosnovanini 
napadom ..Jugoslavije", ..Slovenca", „No
vega časa", ,.Straže" in „Slov. Gospo
darja" na učiteljstvo. Zahtevamo od učne 
uprave, da nas ščiti pred tako podivjano 
žurnalistiko. 

2. Učenci nemške narodnosti,' ki ne 
obiskujejo javnih šol, se ne smejo privat
no poučevati v slovenščini. 

3. Naša organizacija naj zahteva, da 
se zakotne šole zapro. (Tuk. Nemci no
čejo pošiljati svojih otrok v javne šole, 
ker jim najbrž njih duh ne prija: zato se 
ti otroci poučujejo v privatnih hišah. Ne 

■ da se dognati, če je pouk jugoslovensko 
navdahnjen.) 

4. Društvo zahteva, da se že enkrat 
izvrši sklep avgustove seje viš. šol. sve
ta v zadevi upokojitve naduč. Albina 
Wankmullerja na Bregu pri Ptuju. (Kljub 
omenjenemu sklepu mož še vedno aktiv
no deluje. Čudno!) 

+ Gornjegrajsko učiteljsko društvo 
ie zborovalo na Rečici dne 13. novembra. 
Predsednik pozdravi navzoče; med temi 
tudi novega tovariša Cirila Rakovca iz 
Ksaverija. Društveni tajnici Mariji Roj
n'k. ki je dobila Polzelo, navzoči časti
Utjo: namesto nje izvolijo tov. Ivano Čer
ne za tajnico. Predsednik spomni zboro
valce na pokojnega našega kralja in nje
gove vrline; vsi mu zakličejo trikratni 
»slava'*, Njega Vel. kralju Aleksandru 
na trikrat »živel!« Kratko poročilo o po
krajinski skupščini v Rogaški Slatini je 
nodal predsednik, ker je bil poročevalec 
odsoten. Nato je tov. Martin Sotlar go
voril o narodnem gospodarstvu. Podava
nje je bilo razločno, omejeno na najvaž
nejše pojave in vsled tega zanimivo. Po
drabni učni načrt iz zemljepisja in zgo
dovine, ki se je sestavil v tem šolskem 
okraju, se je dal pomnožiti, da dobi vsaka 

1 šola po en izvod, dokler ne dobimo kaj 

stalnega. Razgovo/ o novih in starih 
urnih knjigah, o različnosti zvezkov, o 
raznih nazorih glede pouka v srbohrva
ščini, o tiskovinah i. dr. je bil jako živa

. hen. Prišli smo do sklepa, da se mora 
vršiti prav kmalu uradna konferenca, da 
se zmešnjava odpravi. Zborovalci so tudi 
obsojali pisavo nekaterih nam nasprotnih 
lisiov povodom znane sodnijske razpra
ve v Ptuju. O krajnih šolskih svetih, o 
pouku v kmetijstvu in prirodoznanstvu 
te' o šolskih vrtin se je izrazila marsika
tera zanimiva in poučljiva misel. Napo
sled se je razdelilo četvero blokov za 
zbiranje prispevkov »Učit. konviktu«. 

f Šoštanjsko učit. društvo je zboro
valo dne 24. novembra v Velenju. Kljub 
ugodnemu vremenu je bila udeležba zelo 
slaba, izostalo je 8 članov neopravičeno. 
Društvo je izgubilo tekom počitnic 3 čla
ne, in sicer tov. Armiča, Gorišeka in Nit
une, ki so se preselili v druge šol. okraje, 

| pristop sta prijavili tov. Vaupotova in Vr
. bapčeva, ter tov. Plasch in Kristan. Pred

sednikovo poročilo o pokojninski skup
1 ščini v Rogaški Slatini in drž. skupšči
! ni v Zagrebu se je vzelo na znanje. Bloki 
i radovljiškega učit. društva v prid Uči+. 
: konvikta se bodo prodajali le med učitelj

stvom in ožjimi prijatelji, prodajanje od 
hiše do hiše se zdi zborovalcem poniže
valno in neumestno, ker živi neuko ljud
stvo in žal tudi velik del inteligence v 

; prepričanju, da smo mastno plačani. Dru
' štvo pa priredi v ta namen gledališko 

predstavo v Šoštanju. V tozadevni odbor 
se izvolijo tov. Skala, Vrečko, Tajnik in 

i tov. Cilka Trobejeva. Bloki Pedagošku
didaktiškega krožka v Mariboru se izro
čc v prodajo tov. Kogelnikovi in Skazovi. 
Za rezervni sklad se odpošlje kakor že 
sklenjeno od člana po 10 K. Članarino za 
SI. šol. Matico bode pobirala poverjenica 

| tov. Cilka Trobejeva pri občnem zboru. 
! Tovariši in tovarišice! Udeležite se pol
i noštevilno občnega zbora dne 15. decem 
j bra v Šoštanju, šolski voditelji' pa skrbite 
; v smislu sklepa lanskega občnega zbora, 
j da bo plačana do tega dne vsa članarina 
; za I. 1021. 

T Slovenjebistriško učit. društvo je 
; zborovalo v četrtek, dne 17. novembra 2.1. 

v dekliški šoli v Slovenski Bistrici. 
Predsednik tov. Karbaš pozdravi 

i navzoče, od katerih pričakuje, da bodo v 
novem šolskem letu s podvojeno silo de
lovali v procvit šole in prospeh učitelj
skega društva. Za zadnje je treba tudi ne
kaj žrtev, najmanjša je, pač redno pose
čanje zborovanj in točno plačevanje ud
nine. 

Pri tem zborovanju smo pogrešali 
marsikatere tovariše, ki so se pa  ra
zun Makolčanov — vsi opravičili. 

Po prečitanju došlih dopisov in zad
njega zapisnika, ki se odobri, poroča tov. 
predsednik o I. pokrajinski skupščini v 
Rogaški Slatini, katere se je udeležila 
tretjina naših članov. 

Tov. predsednik poroča o poteku 1. 
državne skupščine v Zagrebu. Poročilo 
nas je zelo zanimalo, saj do tedaj še nismo 

\ imeli v rokah ..Tovariševega" poročila. 
Ker je bil zadržan predavatelj, ki naj 

; bi bil govoril o kmetijskem pouku, preda
va tov. predsednik „0 vodilnih mislih de
lovne šole". Na zanimiv način govori o 
delovni šoli sploh ter o razliki med obe
ma strujama v tej stroki, t. j . o delovni, 
kjer prednjači telesna in o dejanstveni, 
kjer se udejstvuje duševna samodelav
nost učenčeva. Navaja tudi vzglede, kako 
naj se uporablja zadnji princip pri različ
nih predmetih. 

V imenu zbranega učiteljstva zahva
li podavatelja tov. Rainer, ki posebno po
vdarja, da je tov. predsednik s svojim iz
vrstnim delom lepo izpolnil vrzel, ki je 
nastala vsled odsotnosti tov. Bratoša. 

Pri slučajnostih predlaga tov. Planer 
naj se vsa šolska vodstva naroče na So
količa, ki nudi mnogo prvovrstne tvarine 
za ljudskošolsko telovadbo. Ako vadimo 
na vseh šolah iste vaje, katere poprej 
vsakokrat pri zborovanjih predelamo, 
potem lahko učenci različnih šol pri izle
tih skupno nastopajo: namesto dosedanje
ga sovraštva med posameznimi vasmi naj 
stopi vzajemnost in plemnito tekmova
nje. 

Predlog se sprejme. 
Ko so se še določile redne pevske 

vaje. zaključi tov. predsednik zborova
nje. 


